
تیم ملی والیبال ایران در رقابت های قهرمانی آسیا برخلاف 

انتظارات در کشورمان جام قهرمانی را به حریف سنتی 

خود یعنی چشم بادامی ها در بازی فینال واگذار کرده تا 

فشار انتقادها به این تیم و کادرفنی وطنی آن بیشتر از هر 

زمان دیگری شود. درخصوص اتفاقات اخیر در تیم ملی 

والیبـــال و نتایج این تیم دقایقی با خلیل آزمون که خود 

سابقه مربیگری در تیم ملی را دارد به گفت وگو نشستیم 

و البته با او درباره آخرین وضعیت سردار و پیوستن این 

مهاجم ملی پوش به رم ایتالیا نیز سوالاتی را مطرح کردیم 

که این گفت وگو را در »فرهیختگان« می خوانید. 

سردار به رم پیوست تا شاگرد ژوزه مورینیو شود. اتفاقی 

که کمتر کسی انتظار آن را داشت. 

سال قبل هم مورینیو سردار را می خواست و اتفاقا در همان 

سال هم این سرمربی با سردار به صورت تصویری با هم صحبت 

کردند. اما امسال قسمت او شد. 

 چند سال پیش که تازه اسم سردار مطرح شده بود برخی 

اخبار پیوســـتن او به تیم های بزرگ دنیا را غیر حقیقی 

عنـــوان کرده و پشـــت پرده آن را به برخی مســـائل ربط 

می دادند. اما در گذر زمان مشخص شد که سردار ظرفیت 

و توانمندی پیوســـتن به تیم های بزرگ را دارد. در این 

خصوص صحبت می کنید؟

همان زمان وقتی اســـم تیم های بـــزرگ دنیا می آمد همه 

می گفتند این خبرها دروغ است، اما تا به حال کسی از قول 

ما دروغ شـــنیده است؟ هیچ وقت در ورزش نمی شود دروغ 

گفت چون فردا روزی اگر بد کسی را بخواهید یا دروغ بگویید 

سر خودتان همین بلاها می آید. ما هیچ وقت در ورزش و در 

این مسیری که سردار در آن قرار گرفته است دروغ نگفتیم. 

پس باید منتظر تیم های بزرگ تر برای سردار باشیم؟

می خواهم به رم بروم و خودم کنارش باشم. ان شاءالله اتفاقات 

بهتری در این تیم و در آینده برای سردار خواهد افتاد. 

کمی هم دربـــاره والیبال صحبت کنیم. نایب قهرمانی 

تیم ملی والیبال در رقابت های قهرمانی آسیا در ارومیه 

نتیجه ای بود که کمتر کسی انتظار آن را داشت. البته شما 

همیشه به فدراسیون والیبال و مدیران آن نقد داشته اید. 

مشکل و مقصر اول این اتفاقات فدراسیون است. اما معتقدم 

این حرف ها خیلی فایده ندارد. صحبت اصلی جایی است 

که وقتی ما در رده های ســـنی قهرمان جهان می شویم باید 

انتظار آن را بکشیم تا مشخص شود این نفرات یکی دو سال 

دیگر به کجا خواهند رسید. در واقع واقعیت این نفرات یکی 

دو سال دیگر مشخص می شود. پس باید یکی دو سال دیگر 

این بازیکنان رو بیایند تا در بزرگسالان هم قهرمان جهان شویم 

و آیا این موضوع به واقعیت مبدل می شـــود؟ ما از قهرمانی 

نوجوانان و جوانان در جهان خوشـــحالیم ولی واقعیت این 

اســـت که سرنوشت این نفرات یکی دو سال دیگر مشخص 

می شود. بازیکنانی که امروز قهرمان جهان شدند جانشین 

این آقایانی که امروز در تیم ملی هســـتند، می شوند. ما باید 

منتظر بمانیم که آیا این نفرات در قالب تیم ملی بزرگسالان 

هم قهرمان جهان می شوند یا خیر؟ 

به نظر شـــما چه سرنوشـــتی انتظار این نفرات را خواهد 

کشید؟

با احترامی که برای مربیان رده های ســـنی قائل هستم ولی 

یکی دو سال دیگر واقعیات مشخص می شود و اینکه آیا امروز 

هم به صورت واقعی قهرمان شده ایم. چند سالی صبر کنید 

همه چیز مشخص می شود. 

بـــاز هم تاکیـــد می کنم 

که از ایـــن قهرمانی ها 

خوشحالم چون بازیکنان 

خود ما هم در این تیم ها 

حضور دارند اما یک سوال 

از کل مجموعه والیبال دارم؛ 

مگر قهرمان جهان نشدیم؟ 

پس با این نفرات باید یکی دو 

سال دیگر مدعی قهرمانی 

جهـــان در لیـــگ ملت ها 

باشیم. 

بـــه فینـــال قهرمانی 

آسیا برسیم. در دیدار 

انتقادآمیـــز بـــه ژاپن 

باختیـــم، این در حالی 

است که عطایی و تیمش 

در لیگ ملت های اخیر 

هم خیلی حرفی برای گفتن 

نداشته و ضعیف نشان دادند. 

عطایی بدزمانی ســـرمربی تیم ملی شد. اگر این سرمربی 6 

ســـال پیش سرمربی تیم ملی می شد و هدایت این تیم را در 

آن زمان برعهده می گرفت این حرف ها وجود نداشت. امروز 

ما بازیکن آســـیب دیده و سن بالا داریم و یک رهبر خوب در 

زمین نداریم. این اتفاقات باعث شـــد تا عطایی خودش را به 

فنا بدهد. در واقع با این وضعیتی که تیم ملی داشت، زمان 

مناسبی نبود که عطایی پیشنهاد سرمربیگری تیم ملی را قبول 

کند. اما بالاخره باید یک نفر از یک جا شروع می کرد دیگر. 

یعنی اعتقاد دارید این سرمربی به خاطر شرایطی که به 

آنها اشاره کردید، بیشتر بدشانس بوده یا دلایل دیگر هم 

در نتایج به دست آمده تاثیرگذار بود؟

به نظر من بیشتر بدشانسی عطایی این بود که تیم سن بالایی 

را تحویل گرفت و کار دست خودش داد. 

فدراســـیون والیبـــال در نتایج به دســـت آمده چقدر 

مقصر اســـت؟ بالاخره برنامه ریزی هـــا، ریل گذاری ها و 

تصمیم گیری ها با فدراسیون است دیگر. 

فدراسیون به مربیان تیم ملی بها داد و دستش هم درد نکند. 

بالاخره آنها برای پرورش مربی ایرانی به عطایی اعتماد کردند 

و این اقدام هم یک کار بســـیار خوب محســـوب می شود، اما 

به صورت کلی به مســـئولان فدراسیون گوشزد می کنم وقتی 

یک مربی دوره های مربیگری را طی نمی کند مشخص است 

وضعیت به کجا ختم می  شود. البته منظور من به کمک های 

قبلی ایشـــان است و بحثم درباره عطایی نیست. کسانی که 

خیلـــی زود به محض اینکه از تیم ملی خداحافظی می کنند 

ســـرمربی یا مربی یا کمک مربی می شـــوند، این یک اشتباه 

خیلی بزرگی اســـت. این دسته از نفرات باید ابتدا در زیرگروه 

تیم بگیرند، آبدیده شوند و هر جا که هستند خودشان را نشان 

بدهند بعد به تیم ملی برسند. 

در کوتاه مدت باید چه کار کرد؟ با عطایی ادامه بدهیم یا 

سرمربی خارجی بیاوریم؟

عطایی از شانس بدش تیم سرحالی دستش نبود. به نظرم 

یک ســـری بازیکنان ســـرحال نبودند، به همین دلیل او 

بدشانسی هم آورد. خیلی نمی توان با کسانی که خودشان 

در یک اتاق برای خودشـــان تصمیم می گیرند حرفی زد و 

اصـــلا حرف زدن با این افراد فایده ای ندارد. به نظر شـــما 

فایده ای دارد؟ چند سال پیش خطاب به فدراسیون داد زدم 

فریاد زدم که آلکنو به درد نمی خورد، اما داورزنی او را آورد. 

سه سال قبل گفتیم آقای داورزنی فکری به حال جایگزین 

ســـعید معروف کنیـــد. معروف برود؛ تمـــام! آیا تا به حال 

فکری یـــا مصلحتی برای 

این نقطه ضعف و خلا 

شـــده یا اصلا کاری 

کرده انـــد؟ بـــاز هم 

می گویم بـــا این اکیپ 

و این اقدامـــات والیبال 

نمی شـــود.  هیچـــی  ما 

فقط اینکـــه وقتی مدام 

فدراســـیون بـــه طبـــل 

قهرمانی رده های سنی 

می کوبد، دو سال دیگر 

باید جواب پس بدهند. 

این برای من یک سوال 

بزرگ است که باید یک 

نفر جواب آن را بدهد. 

ســـریک به کارش در 

لیگ برتر بانوان ادامه 

می دهد؟

خیر؛ ما از دست اینها خسته شدیم و فرار کردیم. اصلا قصد 

نداریم ادامه دهیم. 
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فوتبال ایران
قربانیان حضور مهاجم خارجی چه بازیکنانی هستند؟

 فرصت 48 ساعته یحیی
برای یک تصمیم سخت

پرسپولیس هرچه جلوتر می رود بیشتر از هر زمان دیگری به یک مهاجم 

ششدانگ نیاز پیدا می کند. مخصوصا اینکه شهاب زاهدی در سه هفته 

ابتدایی لیگ نتوانست جایگاه خود را در ترکیب سرخپوشان محکم کند 

و صرفا یک مهاجم ششـــدانگ و گلزن نشان نداده است. اگرچه برخی 

اعتقاد دارند زاهدی در موقعیت خوب گلزنی هم در این چند بازی قرار 

نگرفته تا خودش نشان دهد اما کارشناسان اعتقاد دارند که شهاب صرفا 

یک مهاجم سایه است و وظیفه ای که یحیی به او سپرده چندان برایش 

آشنا نیست و از این رو ممکن است زمان ببرد تا در پست مهاجم نوک جا 

بیفتد و بتواند خودش را در موقعیت های مناســـب گلزنی قرار دهد. اما 

یحیی خوب می دانست که تیمش باید برای این فصل یک مهاجم نوک 

تخصصی داشـــته باشد. مخصوصا اینکه او راحت مجوز جدایی لئاندرو 

پریرا و مهدی عبدی را از تیمش صادر کرد که این دومی در نوع خودش 

عجیب و البته غیرفنی بود. در هر صورت پرســـپولیس درحال حاضر در 

شـــرایطی به سر می برد که باید به هر شـــکلی که هست شرایط را برای 

جذب مهاجم خارجی فراهم کند. این باشـــگاه در لیست بودجه ای که 

به ســـازمان لیگ ارائه داد به نوعی سقفش را پر کرده و حتی برای خرید 

یاسین سلمانی هم مجبور بوده که یک نفر از لیستش را به باشگاه دیگر 

قرض دهد تا بتواند افزایش بودجه داشته باشد. با آمدن این بازیکن که 

او هم یک مهاجم ســـایه و وینگر به حساب می آید، پرسپولیس باز هم با 

مشکل سقف بودجه مواجه شد. 

در همین راستا یحیی گل محمدی از رضا درویش خواست که بار دیگر از 

کارگروه ناظر بر دستورالعمل قراردادهای ورزشی بخواهند برای تیم های 

راه یافته به لیگ قهرمانان افزایش ســـقف تا 30 میلیارد تومان را درنظر 

بگیرند که این درخواست شـــان رد شـــد. این کارگروه حتی درخواست 

دیگر پرســـپولیس برای پایین آوردن دستمزد برخی بازیکنان این تیم و 

بردن بخشی از رقم قرارداد آنها به فصل بعد را هم رد کرده تا این باشگاه 

چاره ای نداشـــته باشد جز اینکه یا قید جذب بازیکن خارجی را بزند یا 

اینکه سقف بودجه اش را کم کند. 

از قرار معلوم مهاجمی که باشـــگاه پرسپولیس به دنبال جذب آن است 

نزدیک به 600 هزار دلار برای این باشـــگاه هزینه خواهد داشـــت. در 

چنین شـــرایطی حداقل باید دو بازیکن اسمی این تیم که قراردادشان 

15 میلیارد تومان اســـت از لیست خارج شوند تا تراز مالی این باشگاه 

بـــرای حضور بازیکن مدنظر خارجی میزان شـــود. اما در بین بازیکنان 

ذخیره پرســـپولیس هم هستند نفراتی که با جدایی شان از این باشگاه، 

شرایط حضور مهاجم خارجی فراهم خواهد شد. به طور نمونه گئورگی 

گولســـیانی قراردادش با آپشـــن نزدیک به 600 هزار دلار است که در 

شـــرایط فعلی بعید است باشـــگاه لیگ برتری توان خرید او را با رعایت 

سقف بودجه داشته باشد. 

دیگر بازیکنان گران قیمت نیمکت نشـــین پرسپولیس هم نفراتی چون 

امید عالیشاه، یاسین سلمانی و مسعود ریگی هستند. به هرحال یحیی 

تا پایان فصل نقل و انتقالات که تا هشـــتم شهریور است باید شرایط را 

در تیمـــش برای جذب مهاجم خارجی فراهم کند که به نظر می آید او از 

این لحاظ در شرایط بسیار سختی برای تصمیم گیری قرار گرفته است. 

خلیل آزمون در گفت و گو با »فرهیختگان«: سال قبل هم مورینیو پسرم را می خواست اما امسال رم قسمت او شد

آینده بهتری در انتظار سردار است
 هیچ وقت در مسیر فوتبال آزمون دروغ نگفتیم                    عطایی بد زمانی سرمربی تیم ملی شد

  گفت وگو

با پایان ســـت سوم دیدار تیم های ملی والیبال ایران و ژاپن 

در دیدار نهایی رقابت های والیبال قهرمانی آسیا، هواداران 

پرشور ارومیه ای ناباورانه به جشن شادی چشم بادامی ها 

نگاه می کردنـــد. هوادارانی که از ســـاعت های ابتدایی با 

تهیه بلیت های گران قیمت در ســـالن غدیر حاضر شده 

بودند تا شـــاید این بار طلسم شکســـت ناپذیری ژاپنی ها 

در کشورمان شکسته شـــود، اما نه تنها این اتفاق نیفتاد 

بلکه تیم کشـــورمان حتی موفق به پیروزی در یک ســـت 

هم نشد تا ماموریت جبران شکست های 

اخیر مقابل سامورایی ها در کشورمان نیز 

شکســـت بخورد. این در حالی است که 

والیبال ایران در ســـالیان گذشته سقف 

رویاهای خود را از قاره آسیا بالاتر برده و به 

فکر حضور روی سکوهای لیگ جهانی، 

قهرمانی جهان و حتی المپیک بود. اتفاقی 

که نه تنها بـــرای والیبال ایران رقم نخورد، 

بلکه روند نزولی تیم بزرگسالان کشورمان به جایی رسیده 

است که دیگر توان پاره کردن روند پیروزی های ژاپنی ها در 

5 دیدار اخیر را هم نداشته باشیم. پس از کسب عنوان نایب 

قهرمانی آسیا، بهنام محمودی در گفت وگو با »فرهیختگان« 

با انتقاد از عملکرد مدیریتی فدراسیون، از لزوم تغییرات و 

بازنگری در والیبال برای بازگشـــت به روزهای اوج صحبت 

کرد. صحبت های کاپیتان سابق تیم ملی را در ادامه بخوانید. 

تیم ملی والیبال در کشورمان نیز حریف ژاپن نشد و به  عنوان 

نایب قهرمانی بسنده کرد. 

ابتدا باید تشـــکر ویژه ای از مسئولان اســـتان آذربایجان غربی 

به خصوص استاندار، رضایی رئیس هیات والیبال و مردم شریف 

ارومیه داشـــته باشم که در این مسابقات سنگ تمام گذاشتند. 

یکی از سیاســـت های جابه جایی میزبانی به ارومیه این بود که 

حمایت تماشاگران را داشته باشیم و الحق و الانصاف نیز شاهد 

میزبانی خوبی بودیم و مردم شریف این شهر نیز به خوبی از تیم ملی 

حمایت کردند. با این وجود نتوانستیم نتیجه بگیریم. والیبال ایران 

3، 4 ســـالی است که افت کرده است و عوامل متعددی همچون 

ســـوءمدیریت، عدم پشتوانه سازی و برگزاری درست لیگ در آن 

دخیل بوده است. نه تنها مقابل ژاپن خوب نبودیم بلکه در دیدار 

نیمه نهایی نیز مقابل چین خوب بازی نکردیم. چین که تیم دوم خود 

را آورده بود ولی باز هم بازیکنان ما خیلی آماده و جنگنده نبودند. 

قبول دارید که در این مســـابقات مقابل هیچ تیمی خیلی 

مقتدر ظاهر نشدیم؟

در این مســـابقات یک حریف داشـــتیم و آن 

ژاپن بود. بقیه تیم ها سطح پایینی داشتند و 

محک جدی نخوردیم. با این شرایط مقابل تیم 

دوم چین هم خوب نبودیم. همیشه گفتم که 

والیبال نیاز به بازنگری دارد و باید تلاش کنیم 

تا والیبال دوباره به جایگاه اصلی خود برسد. در 

هر صورت خسته نباشید می گویم و امیدوارم با 

تغییر و تحول خوب در والیبال در سالیان آینده 

حرف برای گفتن داشته باشیم. 

با وجود حمایت بی نظیر هواداران ارومیه و تهیه بلیت های 

گران قیمت در این شرایط سخت نه تنها قهرمان نشدیم بلکه 

حتی رقابت نزدیکی نیز با ژاپن نداشتیم تا هواداران ما راضی 

باشند. این موضوع را چطور دیدید؟

بازیکنان ما زحمت خود را کشیدند و این گونه نبود که کم کاری 

کنند ولی توان شان همین بود. یک مقدار میلاد عبادی پور آماده 

نبود. یک روز به بچه ها گفتم که جو خوب تماشـــاگران ارومیه 

باعث خواهد شد تا اتفاق خوبی برای ما رقم بخورد، اما به شرطی 

که کم اشتباه بازی کنیم و از ابتدا روی دور بیفتیم. متاسفانه ما 

هیچ موقع در این دیدار جلو نیفتادیم و همین موضوع باعث شد 

افت کنیم و برعکس روی عملکرد بازیکنان ما تاثیر منفی بگذارد. 

متاسفانه از میزبانی نتوانستیم استفاده کنیم. والیبال نیاز به تحول 

اساسی دارد و باید خیلی حرف ها را بگویم. یک سری افراد دور و 

بر والیبال جمع شدند که منافع شخصی خود را به منافع ملی 

ترجیح می دهند و نتیجه اش این شد. خیلی جاها به خاطر شرایط 

ملی، مردم و والیبال مصلحت اندیشی کردیم و حرفی نگفتیم، اما 

امروز افرادی که می گفتند همه چیز گل و بلبل است باید پاسخگو 

باشند. ما نه پارسال در لیگ جهانی و نه امسال در این مسابقات 

عملکرد خوبی نداشتیم و بعضی وقت ها تک اتفاقاتی در والیبال 

می افتد که پشت آن پنهان می شویم و این خوب نیست. 16، 17 

سال مدیریت باید نتیجه ای داشته باشد. برنامه ریزی این نیست 

که میزبانی بگیریم یا با قهرمانی در یک تورنمنت شو راه بیندازیم. 

نتیجه بایکوت خبری منتقدان و حذف دلسوزان این می شود. در 

آسیا قهرمان نشدیم و در لیگ ملت های امسال و سال گذشته 

نیز خوب بازی نکردیم و این نشان دهنده این است که کلاه خود 

را قاضی کنیم و یک مقدار وجدان داشـــته باشیم. هر مدیریتی 

سقفی دارد و نمی توانیم بگوییم که تا آخر عمر ما هستیم. حذف 

افراد دلسوز والیبال باعث می شود که افراد مجیزگویی که تا قبل 

از دریافت سمت فحش می دادند و بعد از گرفتن سمت نظرشان 

عوض می شود، سر کار باشند و نتیجه اش نیز این نتایج می شود. 

به نظر می رســـد یک ســـری از بازیکنـــان مطرح ما دیگر 

 انگیزه ای برای بازی در تیم ملی ندارند.

تمام بازیکنان تلاش خود را می کنند و این سیاســـت مربی و 

فدراسیون است تا بتوانیم مهره های زیادی را پرورش بدهیم. 

خلی مواقع تک ســـتاره هایی مانند محمد موســـوی و امین 

اســـماعیل نژاد تلاش خود را می کنند ولی روز خوبی ندارند. 

ژاپـــن با میانگین قد 1.80 تا 1.85 نهایتا یکی، دو ســـال در 

اوج می ماند ولی ما شـــرایط ویژه ای می توانیم در جهان ایجاد 

کنیم. اگر یک برنامه خوب 4 تا 8 ســـاله داشـــته باشیم حتی 

می توانیم جزو چهار تیم برتر دنیا باشـــیم ولی به شـــرطی که 

افراد دلسوز بیایند و درست کار کنند. بازیکنان ما تلاش خود 

را کردند و بالاخره ســـیدمحمد موسوی با 37 سال سن برای 

تیم ملی بازی می کند و خوب هم بازی کرد. باید در جای خود 

از بازیکنان درست اســـتفاده کنیم، کاری که ولاسکو درست 

مدیریت می کرد. باید تلاش کنیم و افراد متخصص بیایند. در 

والیبال ما، فرمانده اش پشت سربازانش قایم شده است. من 

سینه ام را جلو می دهم و خط شکن هستم و سربازانم باید پشت 

من بیایند. در 2، 3 سال گذشته متاسفانه تقصیرات را گردن 

هیات، مربی و بازیکن انداختند و هیچ موقع خودشان مقصر 

نیستند و نتیجه اش اتفاقات عجیب وغریب برای والیبال است. 

قبول دارید که توان مربیگری بهروز عطایی در سطح تیم 

ملی بزرگسالان همین است و نیاز به مربی خارجی داریم؟

عوامـــل متعددی برای موفقیت وجـــود دارد. باید مدیریت و 

سیاست کلان والیبال تغییر کند و مربیان و هیات های ما نیز 

تلاش خود را بیشتر کنند. باید امثال سعید معروف، سیدمحمد 

موسوی، شهرام محمودی و امیر غفور را بسازیم و تربیت کنیم. 

بازیکنـــی که راه برود را من متوجه می شـــوم. برخی کارهای 

دبیر را نمی پسندم، اما انصافا در کشتی انقلاب ایجاد کرده و 

از ظرفیت ها اســـتفاده کرده است. جامعه آماری کشتی شاید 

یک میلیون نفر نشود ولی جامعه آماری والیبال 10 میلیون نفر 

اســـت. به هر حال الان والیبال باخته و جای این جور مسائل 

نیست. در هر صورت خسته نباشید می گویم و از بازیکنان تشکر 

می کنم که تلاش کردند و ظرفیت شان همین بود. 

بعد از این باخت و از دســـت رفتن قهرمانی شـــرایط برای 

کسب سهمیه المپیک را چطور می بینید؟

در بازی های آســـیایی با توجه به حضور تیم دوم ژاپن و اینکه 

زور چین به ما نمی رسد باید قهرمان شویم. 8 تا 12 مهر ماه نیز 

انتخابی المپیک است و آنجا با توجه به حضور برزیل و ایتالیا 

کار برای کسب سهمیه سخت است و طبیعتا کار به سال بعد 

خواهد کشید. باید در یکی، دو ماه آینده در سطح کلان والیبال 

تجدیدنظر شود و افراد دلسوز بیایند و به والیبال کمک کنند. 

به نظر شما نیاز به حضور مربی خارجی احساس نمی شود؟

بعد از لیگ ملت ها خروجی کمیته فنی و مشـــورتی را متوجه 

نشـــدیم. در حال حاضر زمان کوتاه است و دو هفته بعد باید 

به بازی های آســـیایی و بعد از آن ســـریعا به انتخابی المپیک 

برویم. باید بازیکنان ریکاوری بشوند و روحیه بدهیم تا در این 

دو مســـابقه آماده باشند. در یک ماه آینده دو تورنمنت اصلی 

داریم. بعد از انتخابی المپیک باید بازنگری کلی مدیریتی، فنی 

و بازیکن داشته باشیم و شرایط خوب برای والیبال ایجاد کنیم. 
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